
Pokud někdo neslaví Vánoce s tím, že jsou plné shonu, re-
klamy a konzumu, tak se tím sám přiznává, že význam těchto
svátků nepochopil a sám si je zjednodušil na přijímání a roz-
dávání dárků. V takovém úzkém vnímání Vánoc lze opravdu
propadnout beznaději, že i konec roku ovládla „neviditelná
ruka trhu.“ Dříve advent a Vánoce naproti tomu ovládaly
různé pověry. Více než o odraz obecně přjímané kulturní tra-
dice vycházející z křesťanských a snad ještě starších hodnot,
se jednalo spíše o lidovou tvořivost
a fantazii. Ta fantazie vycházela
z jednoduchého koloběhu života, tedy
narození, založení rodiny a smrti.
Kdekdo si vzpomene na různé tradice,
které se v některých rodinách ještě do-
držují. Jen namátkou. Dodnes je velmi
známé nahlédnutí do budoucnosti
z jablek. Pokud rozkrojíme jablko
a rozpoznáme křížek, znamená to
i smrt, pokud hvězdičku, čeká nás štěs-
tí. Nebo u štědrovečerní večeře nesměl
být lichý počet stolovníků, a pokud byl,
tak se muselo prostřít do sudého počtu,

jelikož v tu dobu, jak se věřilo, chodívala okolo stolu smrt
a vybírala si lichého člověka, který pak měl do roka zemřít.
Některé zvyky však vzešly z ryze praktického účelu. Adventní
věnec, vymyšlený ve třicátých letech 19. století, je toho
příkladem. Zpočátku nesl více svíček, které se nevztahovaly
jen k neděli, ale ke každému dni a sloužil tedy jako jedno-
duché odpočítávadlo příchodu Štědrého dne. Pro děti bylo
smyšleno i tzv. zlaté prase, které se jim mělo zjevit, pokud vy-

drží půst před večeří. Doba mnoha
někdy až nebezpečných pověr se pro-
táhla až k novému roku. Na Nový rok
nebylo vhodné provádět neoblíbené
práce, jelikož se věřilo v pořekadlo:
„Jak na Nový rok, tak po celý rok.“
A když už měl někdo rád zametání, tak
přece jen nepřipadalo v úvahu, jelikož
v ten den se nacházelo štěstí na zemi
a nešikovná hospodyně by ho mohla
vymést z domu. Ať dáváte přednost to-
mu či onomu prožití Vánoc, přejeme
Vám do nich jen to nejlepší, stejně ja-
ko do nového roku.

měsíčník pro obyvatele Jiren a Nových Jiren
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Příští veřejné zasedání zastupitelstva obce se koná
ve středu 19. prosince 2012 od 19 hod. v kulturním domě v Jirnech.

Vaše redakce
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Vážení spoluobčané,
vzhledem k častým nálezům toulajících se pejsků Vás

znovu jménem Obecního úřadu žádám o kontrolu (pří-
padně pořízení) evidenčních známek. Za posledních 14 dní
se na úřadě objevili j iž tři nalezenci malých plemen (tzv.
gaučáků), kteří po úspěšném (i když náročném) hledání
úspěšně našli své majitele. Všichni tři neměli známku
a nebyli evidováni v kartotéce, neboť se majitelé domníva-
li, že se jej ich pejsek ztratit nemůže, když ho mají pořád
doma. Opak byl pravdou.
Každý občan, který v obci vlastní psa, by ho měl mít ta-

ké hlášeného. Pokud zde občan nemá trvalý pobyt, neplatí
za psa roční poplatek, avšak musí ho nahlásit na Obecním
úřadě a vyplnit mu kartu (která je mimochodem k dispozi-
ci na www.jirny.cz). Pes poté dostane evidenční známku,
která je zcela zdarma. Pokud známku ztratí, není problém
vyhotovit j inou. Je třeba ji však opět v evidenci přepsat. To
se týká také případů, kdy se mění plemeno psa. Na známce
je z druhé strany vždy vyraženo popisné číslo domu, ve
kterém se pes nachází, je tudíž pro každého občana, který
by psa nalezl, zjevné, kam ho může vrátit.
Věřte, že pro úspěšné a rychlé hledání je zapotřebí mít

aktuální a konkrétní údaje o všech psích miláčcích, protože
v případě, že psa najde náhodná odchytová kontrola, může

se Vám, bez rychlého určení a nalezení majitele, útěk pro-
dražit – a to řádově až do desetisíců korun za „dočasné“
umístění v útulku (v tom lepším případě). Nezřídka se také
pejsek zaběhne do jiného katastrálního území, neboť velmi
blízko sousedíme například s Šestajovicemi či Horoušán-
kami. Obecní policie též psa bez známky a určení majitele
musí umístit do útulku a zaplatit za něj .
Stát se to může každému, věřím však, že naše zodpo-

vědnost za pejsky je natolik vážná, že pro ně chceme udě-
lat to nejlepší – přinejmenším je označit evidenční
známkou.
Chápu, že v dnešní době mívá hodně psů již čipy, a pro-

to se mohou zdát nějaké známky jako zbytečnost, avšak je
třeba si uvědomit, že Obecní úřad Jirny (ani Šestajovice či
Horoušany) nevlastní čtečku, je tedy nákladné dovážet
nalezené zvíře za veterinářem, který psa v jeho evidenci
ani nemusí mít.
Pokud už se Vám pes ztratí, je potřeba to co nejdříve

ohlásit buď na Obecní úřad Jirny (tel. 281962945), Obecní
úřad Šestajovice (tel. 281961479) nebo na Městskou poli-
cii Šestajovice (tel. 725378590).
Není nic horšího, než když tu malou bezbrannou tvář,

která hledá majitele, musíte kvůli neoznačení odvážet do
útulku.

Ing. Lucie Proroková, MBA
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Zprávy z obce
Evidence psů - apel

Co považujete za největší úspěch ve své činnosti pro obec
ve stávajícím funkčním období? A co naopak za největší
neúspěch? Daří se Vám naplňovat cíle, s kterými jste na-
stupoval do zastupitelstva obce?
Do zastupitelstva obce jsem nastupoval s myšlenkou při-
spět svými možnostmi k dalšímu rozvoji a zvyšování
úrovně obce. Zkrátka aby se zde lépe žilo starousedlíkům
a aby se zde cítili doma i novější obyvatelé obce.
Obecní zastupitelstvo pracuje a rozhoduje týmově, popří-
padě ve výborech, a hovořit o úspěchu jednotlivce není
zcela na místě. Moje činnost je spjata s kontrolním a pře-
devším s kulturním a sociálním výborem obce. Ve stávají-
cím funkčním období jsem stál za inovací webových
stránek obce, spolupodílel se na získání dotace na rekon-
strukci topení v KD Jirny s následnou realizací, uspořádali
jsme pro naše občany již dva ročníky Obecního plesu

a v současnosti připravujeme další, v KD jsme uvedli
divadelní představení pro širokou veřejnost, v letošním ro-
ce jsme připravili výstavu o historii naší obce, dále se
snažíme o podporu činností spolků pro veřejnost atd. Je-
likož je zastupitelstvo v současnosti teprve v polovině své-
ho funkčního období, myslím, že je zatím předčasné hledat
neúspěchy.

Jaké jsou podle Vás největší problémy obce a jak byste je
vyřešil nebo alespoň osobně přispěl k jejich řešení?
Z konkrétních problémů vnímám například nedostačující
kapacitu MŠ, nízkou úroveň některých služeb a ochodů,
stav komunikací a chodníků, silnou dopravu v obci, ale
třeba i nízký zájem občanů o činnost obecního zastupitel-
stva při veřejných zasedáních zastupitelstva a podobně. Je-
likož rozpočet obce je bohužel omezený, nelze vše vyřešit
okamžitě. Pokud mohu k něčemu přispět osobně, apeluji
tímto na naše občany, kteří mají trvalé bydliště mimo naší
obec, aby i oni přispěli svým trvalým pobytem v Jirnech

Rozhovor s Václavem Kopeckým,
zastupitelem za SNKJirny

Rozhovor
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k získání nemalé částky do obecního rozpočtu. Potom bu-
de mnohem jednodušší realizovat plány na vyřešení zmí-
něných problémů.

Jsou podle Vás jirenské obce něčím osobité a je podle Vás
vhodné další rozšiřování zastavitelných ploch v katastru
obce?
Naše obec má v porovnání s j inými okolními obcemi
dlouhou a bohatou historii, spoustu památek a stále si udr-
žuje klasický venkovský ráz. Neumím si jako starousedlík
představit bydlet někde jinde. V dosahu máme lesy, pole,
rybníky a vše, po čem touží lidé ve městech. I proto naše
obec zaznamenala příliv nových obyvatel, kteří chtěj í žít
v dosahu přírody, a následný nárůst výstavby rodinných
domů. V současnosti je to trend, se kterým se vyrovnává
každá obec v dosahu Prahy a větších měst. Jsem realista
a nemám tedy nic proti drobné výstavbě jednotlivců a při-
rozenému vývoji obce, pokud z urbanistického hlediska
zapadá do rázu naší vesnice. Byl bych rád, aby si naše
obec venkovský ráz udržela, a proto nejsem zastáncem
velkých staveb, které do vsi nepatří, jako např. bytové vi-
la-domy, řadové domy a jednolité obří satelity.

Co považujete za největší úspěch ve své činnosti pro obec
ve stávajícím funkčním období? A co naopak za největší
neúspěch? Daří se Vám naplňovat cíle, s kterými jste na-
stupovala do zastupitelstva obce?
V zastupitelstvu obce jsem se ocitla naprosto nečekaně,
neplánovaně, jaksi „náhodou“. Před posledním volebním
kláním na komunální úrovni mě oslovil pan starosta, zda
bych byla ochotna doplnit svým jménem kandidátní listinu
„Sdružení nezávislých kandidátů Jirny“. Svolila jsem a po-
čtem hlasů se umístila na druhé příčce. Tím mi byly
otevřeny dveře do komunální politiky, aniž bych si stačila
vůbec představit, co mě za nimi čeká; natož si vytyčovat
cíle!
Co považuji za největší úspěch ve své činnosti pro

obec?
Jsou to prkotiny. Takové drobnosti, např. popud

k umístění či opravě tu a tam nějaké lavičky – v autobu-
sové zastávce, na hřbitově, v lese, k osazení odpadkového
koše. Podílení se na přípravě a organizaci obecních plesů,
výstavy „Jak se žilo v Jirnech“, divadla v kulturním domě,
spoluúčast při úklidu obce v rámci akce „Ukliďme Pošem-
beří“ i mimo ni. Spolupráce s občanským sdružením Ob-
čané obci Jirny a Nové Jirny. Nemám pocit úspěchu, spíše
jde o práci, kterou bych vykonávala i mimo vazbu na za-
stupitelstvo. Za úspěch z mého pohledu lze považovat zá-
chranu každého zdravého stromu určeného k pokácení
jenom proto, že dosáhl určitého věku a vzrůstu.
Úsilí o získání dotačních prostředků na vybavení zahra-

dy MŠ herními prvky ještě nebylo korunováno úspěchem.
A největší neúspěch? Jednoznačně nedotažení kauzy

kácení parku v centru obce do konce.

Jaké jsou podle Vás největší problémy obce a jak byste je
vyřešila nebo alespoň osobně přispěla k jejich řešení?
Narůstaj ící kriminalita – narušování soukromého vlastnic-
tví, vloupávání do domů a chat, vykrádání a krádeže aut,
černé stavby na území obce. Za největší problém považuji
nerespektování zákonů této země a vyhlášek obce.
V celorepublikovém měřítku vidím řešení ve zjednodu-

šení našeho zákonodárství, ve snížení množství zákonů
a jej ich jednoznačnému vymezení bez nutnosti složitých
a protichůdných právních výkladů. Ve zvýšení pravomoci
represivních složek, v pestřejší škále represivních opatření.
Komunální oblast kopíruje celorepublikové hledisko. Vy-
hlášky jsou vydány, chybí represe za jej ich nedodržování.
Vyhlídku na zlepšení situace spatřuji ve zřízení obecní po-
licie.
Jako poměrně velký problém obce vnímám postupnou

ztrátu vesnického charakteru Jiren. Na vesnici se žilo a žije
j inak než ve městě. Někteří lidé to neví, mísí pojmy, vyví-
jej í tlaky. Nelze žít na vesnici a požadovat městské pod-
mínky. Vesnice tomu není svým charakterem
přizpůsobena. Tomuto tlaku jsou vystaveny vesnice poblíž
velkých měst. Svým charakterem pak připomínají jakési
hybridy s dosud nevyzkoušenými principy soužití. Neu-
mím to řešit, natož vyřešit. Obávám se, že v dohledné době
řešení ani neexistuje.

Jsou podle Vás jirenské obce něčím osobité a je podle Vás
vhodné další rozšiřování zastavitelných ploch v katastru
obce?
Každé lidské sídlo je něčím osobité. Osobitost Jirnům do-
dává v první řadě zámek s nástěnnými malbami Josefa
Navrátila v saloně, tzv. Alpském pokoji, ložnici, knihovně
a salle terreně. Působivý areál kostela sv. Petra a Pavla
a přilehlá zvonice se stejnojmennými zvony na již zru-
šeném hřbitově. Patrová budova fary a budova školy –
jedna z dominant obce. Hřbitov, v jehož staré části je řada
zajímavých honosných hrobek. Návesní rybník na Ji-
renském potoku, jehož hráz je lemována 130 let starými
lipami. Stromořadí starých jírovců – „Kaštanka“ –
od rybníka směrem k zámku.
V rozšiřování zastavitelných ploch, které souvisí se

zvyšováním počtu obyvatel, nespatřuji šťastné řešení. Po-
volení další zástavby rodinnými a bytovými domy nepo-
važuji za rozumné. Rozšíření zastavitelných ploch, které
souvisí se zlepšením občanské vybavenosti, vytvářením
nových pracovních příležitostí, či j iným přínosem do
obecního rozpočtu, neodmítám.
Přeji čtenářům Jirenského zpravodaje a všem jirenským

občanům klidné prožití vánočních svátků a do roku 2013
hlavně zdraví.

Rozhovor

Rozhovor s Ivou Křenkovou,
zastupitelkou za SNKJirny
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Zajímavosti

Spolky a organizace

Při každodenních vycházkách si všímáme mnoha věcí.
Mezi těmi negativními jsou to volně se pohybující psi zej-
ména v lese či špatně zabezpečený plot, kde je pro psa
snadné vyběhnout a některé děti vyděsit. Prosím proto
o zamyšlení se nad tímto velmi častým jevem, který se ob-
jevuje každý den i v mém soukromém životě při venčení
mého pejska (vždy je na vodítku) a upřímně řečeno mi se-
tkání se štěkajícími, skákajícími pejsky bez vodítka kazí
mnou milované klidné procházky do lesa. Jsem pejskař
a zvířata miluji, ale neobtěžuji a neohrožuji tím své okolí.

Buďme ohleduplní vůči ostatním!
Ještě mám na srdci jednu věc: při přecházení s dětmi na

přechodu pro chodce si nelze nevšimnout bezohlednosti
mnoha řidičů - málokdo nám dá přednost, mnoho aut se
prožene nepřiměřenou rychlostí a pokud už někdo zastaví
a dá nám přednost, pak se stane i to, že auto za ním zřejmě
nepochopilo co se děje a předjíždí opět vysokou rychlostí.
Již nám tímto způsobem málem zranili kolegyni, která
ještě stačila zastavit děti a rychle uskočit zpět na chodník
z přechodu pro chodce. Zajímal by mě názor Vás čtenářů,
popř. rada, co s takovými řidiči.

za MŠ Jirny Martina Bilová

Co nás trápí při vycházkách s dětmi

Od 2. ledna do 13. ledna 2013 bude probíhat pod záštitou
Charity Česká republika již tradiční Tříkrálová sbírka. Při-
jměte prosím koledníky s otevřeným srdcem. Skupinka ko-
ledníků, převážně dětí z farnosti pod vedením dospělé
osoby, bude koledovat se zapečetěnými kasičkami. Arci-
diecézní charita podpoří z Tříkrálové sbírky dům pro se-

niory v Mukařově a azylový dům v Praze 8-Karlíně. Dále
podpoří péči o lidi s Alzheimerovým onemocněním.
V rámci Tříkrálové sbírky jste i srdečně zváni na kon-

cert, který proběhne 6. ledna 2013 od 19.00 hod. v chrámu
Panny Marie Sněžné na Jungmannově nám., Praha 1 . Vý-
těžek bude věnován této sbírce.

za farnost Helena Podlahová
koordinátorka Tříkrálové sbírky

Tříkrálová sbírka 2013

Zájemci o historii a vlastivědu by neměli přehlédnout
novou publikaci, na jej ímž vydávání se podílí Státní
okresní archiv Praha-východ a Oblastní muzeum v Bran-
dýse nad Labem. Jedná se o recenzovaný historický
sborník zahrnující odborné studie a články vztahující se
k pražskému okolí. Kromě toho však monitoruje
nejnovější vlastivědnou literaturu k zmíněnému regionu.
Sborník byl zájemcům k dispozici na proběhlé j irenské vý-
stavě, ale k mání je stále u výše zmíněných vydavatelů
v ceně 199 Kč.
V prvním a zatím jediném čísle najdete následující stu-

die: Gregorovičová Eva, Z Florencie do Brandýsa. Příchod
toskánských Habsburků na brandýské panství; Šejbl Jan,
Exotika z Černošic. Cestovatel a spisovatel A. V. Novák;
Tumová Petra, Sídliště Odolena Voda 1952–1964. Socia-
listický realismus a organizace výstavby sídlištních celků;
Šoukal Jiří, Chataření a chalupaření v období 50. a 60. let;
Topinka Jiří, K počátkům těžby železné rudy v Nučicích;
Šámal Martin, Vznik Velké Zbraslavi; Michálek Ivan, Vý-
voj farní struktury chlumínského děkanátu v době předhu-
sitské a husitské; Boubín Jiří, Samosprávný okres
smíchovský v díle Rudolfa Wunše; Koblasa Pavel, Tach-
lovické panství v držení rakouských císařů; Krákora To-
máš, Soupis archivních pramenů ke studiu dějin Židů ve
Státním okresním archivu Praha-západ.

Milan Bednář

Historický sborník pražského okolí

Školství



IV. ročník
12/2012
prosinec

5

Konec roku se nevyhnutelně blíží a my přicházíme se
shrnutím činnosti Sboru dobrovolných hasičů Jirny v tom-
to roce.
Za letošní rok vyjížděla naše výjezdová jednotka

k celkem osmnácti mimořádným událostem (prozatím).
V drtivé většině všech zásahů se jednalo o požáry,
konkrétně o požáry rodinných domů, osobních i ná-
kladních automobilů, travních porostů, odpadu, a dokonce
i o požár stohu v areálu místního zemědělského družstva.
V jednom případě šlo o planý poplach a jedenkrát jsme
prováděli záchranu zvířete.
Zásahová činnost samozřejmě není jedinou, i když vel-

mi podstatnou, činností sboru. Mezi další aktivity sboru
můžeme zařadit tradiční akce, jako jsou pálení čarodějnic
nebo Hasičský den. Dále jsme se již druhým rokem zapoji-
li do akce Ukliďme Pošembeří, kterou pořádá v rámci akce
Clean Up The World obecně prospěšná společnost Region
Pošembeří. S naší unikátní Tatrou T111 jsme rozšířili vy-
stavenou techniku na Dni záchranářů v Kolíně, který pořá-
dal Hasičský záchranný sbor Středočeského kraje
a samozřejmě jsme se zúčastnili dvou soutěží v požárním
sportu v Brandýse nad Labem a Šestajovicích. Největší
úspěch zaznamenalo naše nově vzniklé ženské družstvo,

které na šestajovické okrskové soutěži, která byla zároveň
spojena se soutěží o pohár starosty obce Šestajovice, zís-
kalo první a druhé místo.
V rámci brigád bylo na technice i na zbrojnici a jej ím

přilehlém okolí odpracováno desítky hodin. Na Tatře 815
byla provedena výměna dveří nástavby za hliníkové rolety,
které usnadní přístup k uloženému materiálu. Do všech
úložných prostor nástavby bylo z praktických důvodů in-
stalováno osvětlení. O největší změnu na zbrojnici se po-
starali členové našeho sboru, když v rámci brigády
obnovili starý nátěr střechy, a jako bonus dostala nový
„kabát“ i plechová kůlna na zahradě zbrojnice.
Nejvyšší vyznamenání SHČMS (Sdružení hasičů Čech,

Moravy a Slezska), titul Zasloužilý hasič, byl dne
3. 5. 2012 udělen našemu nejstaršímu členovi p. Miroslavu
Bláhovi st. za jeho dlouholetou a obětavou činnost
v hasičském hnutí. Touto cestou bychom mu chtěli ještě
jednou pogratulovat a popřát mnoho dalších životních
úspěchů.
Závěrem bychom Vám všem chtěli popřát příjemné

prožití vánočních svátků a hodně štěstí, zdraví, osobních
i pracovních úspěchů v novém roce. Pro více aktuálních
informací navštivte naše webové stránky www.hasicij ir-
ny.cz.

za SDHJirny Milan Slabý

Spolky a organizace
SDHJirny
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Ingredience: 5 lžic sušených hub, 300 g krupek, 3 lžíce

škvařeného sádla, 1 velká cibule, 1 lžička drceného kmínu,
5 stroužků česneku, 0,5 lžičky majoránky, 1 špetka pepře,
sůl.
Příprava: Přebrané krupky propláchneme a ve větším
množství vody uvaříme doměkka. Přebytečnou vodu slije-
me a krupky omastíme lžící sádla.
Než se krupky uvaří, osmahneme na lžíci sádla nadrobno
pokrájenou cibuli a hrubě posekaný česnek. Přidáme pře-
dem namočené houby, podlijeme vodou z hub, osolíme,
vmícháme koření a dusíme doměkka.
Podušené houby smícháme s měkkými krupkami, podle
chuti ještě přisolíme, vložíme do vymaštěného pekáče,
pokapeme zbytkem sádla a zapečeme asi 30 minut v horké
troubě.

Hana Švehlová

AUTODOPRAVA

NONSTOP

MILAN PETRUŽÁLEK
× odvoz kontejnery

× sutě, odpad, písky, drtě

× recykláty, tříděná zemina

× přeprava materiálu

× avia, liaz, tatra, iveco

× zemní a výkopové práce

Telefon: 281 931 419, 281 931 164

Mobil: 603 242 142, fax: 281 931 512

www.sute-pisky.cz

Zdravotnický koutek

Nadcházející nejhezčí svátky v roce s sebou mohou přinést
i nepříjemnost v podobě zabodnuté rybí kosti v kořeni
jazyka, nebo v krku (v tonzile). Z jazyka si kost většinou

odstraníme sami (popřípadě někdo z rodiny), pokud je kost
v krku, může jako první pomoc posloužit polykání chleba
nebo kysaného zelí; pokud se kost neuvolní, musíme
navštívit lékaře, který ji odstraní pomocí speciálních kleští.

Hana Švehlová

Kost v krku

Jihočeský vánoční kuba

Recepty z našichobcí
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